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explotació laboral, salaris miserables, unida a la caiguda 
de preus dels productes agrícoles i a la intervenció acusada 
dels intermediaris agrícoles, ha fet que actualment siga una 
ocupació molt poc valorada . Estem lluitant pel compliment 
de la normativa laboral en el nostre camp, per a garantir els 
drets dels treballadors i treballadores, implicant a tots els 
agents que intervenen . Ara bé, com vosté també molt bé 
ha dit, les activitats d’inspecció es realitzen per part de la 
inspecció de treball del Ministeri d’Ocupació i Seguretat 
Social, les funcions del qual vénen regulades en la Llei 
23/2015, de 21 de juliol, ordenadora del sistema d’inspecció 
de treball i seguretat social .
 La inspecció de treball i seguretat social du a terme una 
sèrie d’actuacions programades per la Comissió Territorial de 
la Inspecció de Treball i Seguretat Social del País Valencià . 
Les empreses que desenvolupen la seua activitat econòmica 
en aquest sector, agències privades de col·locació i ETT, es 
realitzen actuacions inspectores en relació amb aquestes, 
tant pel que fa a la seua autorització administrativa com en 
relació amb la inspecció i control del seu funcionament . En 
la planificació de les actuacions de la Inspecció de Treball i 
Seguretat Social ha intervingut la Direcció General de Treball 
i Benestar Laboral de la nostra conselleria, en exercici de les 
competències assignades . En aquest sentit, s’ha incidit en la 
necessitat de realitzar totes les actuacions necessàries per a 
evitar la precarització de les treballadores i els treballadors 
del sector agrícola valencià . Aquestes activitats abasten 
intervencions específiques de control, d’economia irregular 
i treball d’estrangers en l’agricultura, de les quals una part 
correspon al sector de recol·lecció de cítrics, destacant les 
infraccions per falta d’afiliació i alta en seguretat social, i 
les infraccions referides a permisos de treball per compte 
d’altri . Com a conseqüència d’aquestes, es poden alçar actes 
d’infracció en matèria de seguretat social i de prevenció de 
riscos laborals .
 Gràcies .

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora 
Carmen Martínez Ramírez)

La senyora vicepresidenta primera:

 Moltes gràcies, senyor president .
 Pregunta que formula la diputada Marian Campello, del 
Grup Parlamentari Compromís, al conseller de transparència .

La senyora Campello Moreno:

 Senyor conseller, en la seua primera compareixença a 
estes Corts ja li vaig dir que la participació és una de les 
meues passions, i més quan s’aplica com a instrument per 
transformar la societat o una realitat concreta .
 Li vaig fer referència a molts tipus de participació, dels quals 
parle amb coneixement de causa, com pot ser la participació 
lligada a l’educació no formal, que és educar en valors, educar 
en el deure, educar més enllà de les aules; la participació lligada 
a la defensa dels drets dels treballadors i treballadores, sobretot 
en les classes més humils, les classes obreres, d’eixes que són 
de la majoria que no aplega a fi de mes; la participació contra 
les privatitzacions, sobretot per defensar allò públic del tripijoc 
que fa el capitalisme més salvatge de les coses més bàsiques; 
o de la participació més institucionalitzada com poden ser els 
consells de joventut, que sobretot són eines per als més joves, 
el futur, el motor, l’avantguarda; o la participació espontània 
com el 15-M, que és rebel·lar-se, autoorganitzar-se i crear més 
enllà d’allò establert .
 Totes estes formes de participació que ens aporten coses 
tan importants han estat maltractades, deixades i assetjades 

pels governs de la dreta . Ens han negat el dret a participar, un 
dret que és constitucional, tant que abanderen la Constitució 
quan a ells els interessa . Jo diria que els fa por, els fa por 
l’apoderament ciutadà, l’apoderament real popular perquè 
tenen un poquet de poreta, ¿no?, que trontollen els seus seients .
 Però la participació amb totes les seus cares, els seus 
colors i matisos, l’hem de saber estimar, fomentar, aprofitar, 
perquè ens permetrà així tindre una societat més crítica, 
més informada i més implicada en el seu entorn . Amb la 
participació s’enriqueixen les decisions preses des de les 
institucions, ens facilita que es puguen aplicar amb èxit, amb 
complicitats i col·laboradors .
 I per tot això, perquè la participació és molt àmplia i amb 
moltes dimensions i pels seus beneficis ens crida l’atenció 
com està regulada actualment en la llei de transparència, ens 
crida l’atenció que estiga limitada a set articles que molts 
d’ells l’únic que fan és expressar desitjos, deu ser per això 
que diem de la poreta, ¿no?, a l’apoderament ciutadà .
 Des de Compromís, creiem que cal avançar en una 
regulació més extensa i útil per a fomentar la participació 
ciutadana a la nostra terra . Ja és hora que la ciutadania 
comence a ser coresponsable dels seus governs, de les 
decisions que afecten el nostre dia a dia, de ser partícips del 
nostre destí col·lectiu .
 Ja ens avançà en la seua compareixença que l’objectiu a 
curt termini és la redacció d’un reglament que desenvolupe 
eixa regulació tan pobra, i ens parlà de la necessitat 
d’avaluar l’impacte i el funcionament d’eixe reglament per 
a poder redactar una llei de participació i foment del dret 
d’associació .
 Sabem que ja estan en marxa diversos processos de 
participació a la seua conselleria i, a més, doncs podria ser un 
poc contradictori legislar la participació sense comptar amb 
el feedback participatiu .
 Per això ens agradaria saber, senyor conseller, quin 
procés participatiu té previst dur endavant el Consell per tal 
d’elaborar una llei de participació .

La senyora vicepresidenta primera:

 Moltes gràcies, senyora diputada .

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

 Moltes gràcies, senyora presidenta .
 Moltes gràcies, senyoria, per fer aquesta pregunta que 
em permetrà fer alguna reflexió complementària sobre la 
participació, passió la seua compartida per mi i que em 
permetran que aprofite aquesta ocasió per a recordar la meua 
època com a president de la Plataforma d’Iniciatives Ciutadanes 
d’Alacant i brindar un homenatge als companys i companyes 
que han continuat lluitant oposant-se i guanyant la batalla contra 
el pla Rabassa i lluitant contra la corrupció a Alacant .
 El president de La Generalitat, en el seu discurs 
d’investidura ja digué que un dels eixos d’acció del govern 
és la revitalització de la nostra democràcia que significa, 
entre altres coses, enfortir les institucions fent-les més dels 
ciutadans, fent-les més participatives .
 Efectivament, dins de les línies programàtiques de la 
meua conselleria que expliquí des de la trona amb motiu 
de la meua primera compareixença diguí que s’inclouran, 
entre altres mesures, nou mesures de govern relacionades 
amb la participació; la redacció, una vegada consolidat el 
desenvolupament del reglament de participació i avaluat el 
seu impacte d’una llei de la participació i del foment del dret 
d’associació que siga més completa i que millore l’exercici 
d’aquest dret a la nostra comunitat .



Número 15  21 .10 .2015 Pàgina 492

 La línia argumental en aquesta matèria és pròpia d’un govern 
que formula o que es justifica, que es legitima en la idea de canvi.
 Hem de trencar la distància entre la plaça i el palau, hem 
d’utilitzar el mateix llenguatge ací i al carrer, hem d’acabar amb 
la jerarquia extrema entre l’acció política i l’acció ciutadana .
 Cal recordar que la política partidària institucional és 
només una de les formes de fer política .
 Des de la nostra conselleria hem posat ja en marxa un 
ampli i complex procés de participació per a elaborar una 
nova llei de participació, una llei que es faça entre tots . No 
té sentit intentar fer una llei de participació sense encetar 
primer algun tipus de procés que facilite la participació 
cívica de molts sectors socials .
 Actualment –com vosté indicava–, la participació 
ciutadana es regula en el títol cinqué de la llei de transparència 
i participació, una regulació que, sent benvolents, és 
manifestament millorable . Vosté dia que són set articles, jo 
afegiria «afortunadament no són més que set» perquè és tot 
un monument a la trivialitat el que diu ahí .
 Com els he dit, des de la conselleria hem volgut elaborar 
eixa nova llei i per allò hem programat una sèrie d’actuacions .
 La primera, començar a reunir-mos amb ajuntaments, 
normalment el joc natural de la participació és l’àmbit local, 
associacions i universitats públiques per a donar a conéixer 
projectes i sentir les seues idees . Hui mateix ha estat, 
casualment, el punt de partida; a Castelló ens hem reunit 
amb els representants de les ciutats demogràficament més 
importants de la nostra comunitat per a tindre un intercanvi 
d’idees que ha estat molt fructífer per a avançar .
 Els dies 19, 20 i 23 de novembre es faran tres jornades 
de reflexió i debat a l’Alacant, València i Castelló amb 
tècnics, regidors, professionals de participació ciutadana 
per a encetar eixe procés que culminarà després, en el mes 
de gener o febrer, en una gran trobada, una cimera de la 
participació valenciana on els plantejarem els objectius .
 Segons les conclusions, es plantejarà i es concretarà una 
estratègia flexible i participada i s’organitzaran trobades 
sectorials i particulars . Estarem, aleshores, en condicions 
de presentar un reglament que desenvolupe eixa part de la 
llei de transparència i sotmetre’l a pràctica i, després, a una 
avaluació que ens ha de conduir, avançada la legislatura, a la 
formulació efectivament d’una llei d’autèntica participació 
ciutadana i foment del dret d’associació .
 Caldrà també en el marc d’eixe reglament constituir el 
Consell de participació ciutadana, enunciat en la llei però 
que no sabem ni com constituir-lo .
 En paral·lel estem treballant ja en la formulació d’un 
estudi sociològic exhaustiu que ens permeta conéixer quin 
és el teixit associatiu realment existent i un pla estratègic de 
promoció de l’associacionisme .
 És tot aquest procés que volem que siga, com és evident, 
el més participatiu i rigorós el que haurà de culminar en 
l’elaboració d’eixa nova llei de participació ciutadana i de 
suport a l’associacionisme . (Soroll de papers)

 Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

 Gràcies, senyor conseller .
 Pregunta formulada pel diputat Antonio Joaquín 
Woodward al conseller d’economia sostenible .
 Cuando usted quiera .

 El senyor Woodward Poch:

 Vamos a ver, la Comunidad Valenciana es la tercera 
comunidad autónoma con más paro de todo el país . Recalco 

que el empleo que se está creando sigue siendo precario e 
inestable .
 El programa electoral que llevaba Compromís 
mencionaba como una medida poner en marcha un plan 
de emergencia que reactivara el mercado laboral de la 
Comunidad Valenciana .
 Por otro lado, el programa del PSOE incluía el diseño de 
una estrategia de empleo que mejore la empleabilidad de las 
personas .
 Por su parte, el pacto del botánico nos habla que el 
nuevo modelo debe garantizar trabajos de calidad y salarios 
dignos .
 Entendemos que es responsabilidad de este gobierno crear 
las condiciones necesarias para un desarrollo económico 
capaz de aprovechar el potencial de esta comunidad .
 Por ello –y es una pregunta complementaria de la semana 
pasada–, ¿qué medidas concretas ha puesto en marcha hasta 
el momento el Consell para generar empleo y reactivar la 
economía en la Comunidad Valenciana?
 Gracias .

La senyora vicepresidenta primera:

 Senyor conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 Hem utilitzat el grau d’execució dels programes 
d’ocupació i formació, com és el cas del manteniment dels 
agents d’ocupació i desenvolupament local .
 Hem impulsat la implantació de la garantia juvenil, 
l’execució de la qual estava totalment paralitzada .
 Paral·lelament hem creat un programa d’accions de 
reforç perquè aquestos joves s’incorporen el més aviat 
possible al mercat laboral .
 Hem incrementat un 22% les ajudes al foment d’ocupació, 
13 milions d’euros més, i un 40% en la qualificació dels 
treballadors, 35,7 milions d’euros .
 Hem reforçat les accions d’orientació i inserció laboral 
amb la contractació de nous orientadors . I anem fent .
 Recuperar el diàleg i participació social amb especial 
atenció a la dimensió territorial i a les necessitats específiques 
dels sectors, pactes territorials per l’ocupació .
 Apostar per la formació pública i rendibilitzar els 
recursos propis .
 I anem millorant les condicions laborals dels col·lectius 
que major precarietat pateixen en el mercat laboral, aturats 
de llarga durada, aturats amb discapacitat i igualtat de 
gènere .

La senyora vicepresidenta primera:

 Gràcies, senyor conseller .
 Cuando usted quiera .

El senyor Woodward Poch:

 De las medidas que me comenta, ¿tienen algún dato de 
cómo va la ejecución?

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 (Inoïble) ... prorrogats fins al març que ja el traurem 
definitivament per a donar-li continuïtat, per posar-li un 
exemple .
 Crec que ens han de donar un poquet de temps .


